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VITA UTÁN - DÖNTÉS ELŐTT

A VÁLASZTÁSI TÖRVÉNYTERVEZET VITÁJÁRÓL

Már jó néhány éve tart a vita a választási rendszer korszerűsí-
téséről. Mivel a téma valamennyi választójoggal rendelkező ma-
gyar állampolgárt érint, a szakemberek által előkészített vá-
lasztási törvénytervezetet a Minisztertanács felkérésére a Ha-
zafias Népfront Országos Tanácsa szeptemberben széles körű
társadalmi vitára bocsátotta.

Városunkban lakóterületen a HNF körzeti bizottságok szervezé-
sében 17 helyen, a párt, tanácsi, KISZ és szakszervezeti, va-
lamint a KIOSZ, KISOSZ szervekkel együttműködve 9 helyen ré-
tegtalálkozókon szerveztük a vitát,

A téma iránti érdeklődést jelzi, hogy a jelenlévők mintegy fe-
le mondott véleményt. Megnyilatkoztak a hozzáértők, a közélet-
ben rendszeresen résztvevők és kevesebb tapasztalattal rendel-
kezők egyaránt.

Időszerűnek tartották a törvénytervezet előkészítését. Egybe-
hangzó megállapításként fogalmazták meg, hogy a tervezet segi-
ti a szocialista demokratizmus fejlesztését, a választás le-
hetőségé t,

Egyetértés alakult ki abban, hogy általánossá kell tenni a töb-
bes jelölést, ezáltal a választás lehetőségét. Kihangsúlyozták,
hogy a jelöltek alkalmassága, közéleti jártassága, felkészült-
sége, helyi ismerete, emberi kapcsolatai, a választókörzethez
való kötődése ne legyen formalizmus, erősödjön az emberi kap-
csolatrendszer.
A megfelelő jelöltek kiválasztását a tanácsok és az országgyü-



lés . szerepének erősödése, az igazgatás, az apparátus feletti
ellenőrzés fejlődése is indokolja.

A megválasztottak munkáját az is meghatározza, milyen keret-
lehetőséget kapnak a testületek, mit - milyen mórtékben vi-
tathatnak, hozhatják döntéseiket.

Azt javasolták a jelenlévők, hogy a választókerületek számát,
helyét - a törvény adta kereteken belül,- maguk a helyi taná-
csok döntsék el, mert ez a későbbi működést meghatározza.
Egyetértettek azzal is, hogy a megyei tanácstagok többségük-
ben a megválasztott helyi tanácstagok közül kerüljenek megvá-
lasztásra, a terület- és nópességaránynak megfelelően.

sától.

Mindenütt egyetértettek az országos vezetők képviselővé vá-
lasztásának tervezett, új formájával, az "országos listán"
indításukkal. Ők az ország, a nép ügyéért dolgoznak, közmeg-
becsülést élveznek, tevékenységük csak formálisan kötődhet
egy-egy területhez. Irántuk megnyilvánuló bizalom fejeződhes-
sen ki azzal, hogy megszavazzák képviselővé választásukat.

Az elhangzott javaslatok, megjegyzések egy része túlmutat a
törvény keretein, ezeket a végrehajtási utasításban, a folya-
matos munkában kell hasznosítani.

A rendezvényeken megfogalmazódott az a jogos igény is, hogy a
törvényt - megalkotása után - a választópolgárok körében meg
kell ismertetni. Meg kell értetni, hogy lényeges változások-
ról van szó, melyen az érdemi részvétel lehetővé teszi a köz-
akarat érvényesítését. Doguk és kötelességük élni ezzel a meg-
növekedett választási lehetőséggel,,

A vitákkal a választási rendszer fejlesztésének első szakasza
lezárult. Az érdemi vélemények, javaslatok a Hazafias Népfront
Országos Tanácsa elé kerültek. A folytatás az országgyűlésen
következik, ahol a törvényt megalkotják.

Bekónyi Istvánná
a Hazafias Népfront városi Bizottsága

titkára
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•,-.•• SZÁMADÁS A KÖRZETÉRT VÉGZETT MUNKÁRÓL

Ez évben másodszor álltak választóik elé a tanácstag elvtár-
sak /először január-február hónapokban/, hogy eleget tegyenek
a tanácstörvényben előirt kötelezettségüknek, vagyis számot
adjanak tevékenységükről. A beszámolók időpontjának kiválasz-
tását indokolta az 1984. január 1-től a közigazgatást érintő
átszervezés. A beszámolók alkalmat adtak arra, hogy - mivel
anyagi lehetőségeink a jövő évben sem növekednek - felmérjük
azokat a területeket, ahol számíthatunk a társadalmi erők
összefogására. A lakossági találkozásokat megelőző előkészí-
tő, szervező munkában sikeresen vettek részt a körzeti párt-
szervezetek, a Hazafias Népfront körzeti bizottságai, a ta-
nácstagok és a tanácsi apparátus dolgozói.

A beszámolók meqitélésünk szerint sikeresek voltak még akkor
is, ha a közreműködők közötti munkamegosztás a zökkenőktől
nem volt mentes. A megelőző beszámolókhoz hasonlóan a tanács-
tag elvtársak a körzeti gondok áttekintésével, a következő
év lehetőségeinek felmérésével állították össze beszámolóikat.

Az év elején először alkalmazott kötetlen forma, a közvetlen
véleménycsere az állampolgárokkal, ismét bizonyította a mód-
szer alkalmazásának szükségességét.

A beszámolókon alig több, mint 7000 állampolgár vett részt,
520-an kértek szót. Növekedett a fiatalok részvételi aránya,

s ez azt jelzi, hogy az ifjúság is részt kíván vállalni a vá-
rosért folyó munkában.

A hozzászólók véleményt mondtak a tanácstagok munkájáról, a
testületek tevékenységéről, a városépítés, a városfejlesztés,
az ellátás színvonaláról, s tettek javaslatot a körzeti gon-
dok megoldására. A hozzászólások során elhangzott felvetések
száma közel azonos a megelőző beszámolókon tett bejelentések-
kel. Az elhangzott 306 közérdekű bejelentés és 373 javaslat
46 %-ára a helyszínen kaptak választ az állampolgárok a ta-
nácstagoktól, a Városi Tanács képviseletében részt vevő dol-
gozóktól, a tanácsi üzemek, vállalatok, illetve a lakosság
ellátásában közreműködő nem tanácsi szervek képviselőitől.
A helyszínen adott válaszok jelentős részét a kérdezők elfo-
gadták, s egyre kevesebb a válasz írásos megerősítését jelző
igény.

A kivizsgálást, illetve további intézkedést 144 közérdekű be-
jelentés és 216 közérdekű javaslat igényel. Egyéni panasz 31
hangzott el, amelyből 15-re a helyszínen tájékoztatást kaptak
a felvetők. A bejelentések értékelése, ágazatonkénti számsze-
rű felmérése folyik; annyit az első tapasztalatok jeleznek,
hogy az arányok a megelőző évek arányaihoz hasonlóak.
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